
دراسة الترآيب الكيميائي لقويدات الأندول من اسيبدوسبرما اآسيلسيم و 
  امبولينيا ؤسيدنتالس

  
  أزهار بنت طه محمد السقاف 

  
  الخلاصة

  

. سيدنتالس الذي ينتمي إلى عائلة إيبوسيناسـيا ؤنبات أمبيلانيا تتضمن هذه الأطروحة دراسة 

فهـو يحتـوي   ، يوجد نبات أمبيلانيا ؤسيدنتالس بشكل رئيسي في أمريكا الجنوبية الإستوائية 

  .على قلويدات الاندول التي لها أشكال جزيئية معقدة ذات نشاط بيولوجي

م تي .تُستخلص القلويدات الخام من مستخلص الميثانول المستخلص من النبات في هذه الدراسة

بإستخدام العمود الكروماتوجرافي على مدمص السليكا  القلويدات الخام فصل وتنقية مستخلص

حيث تم  (2)إيبي فينكامين -١٤و  (1)للحصول على فينكامين  PTLCجل وإستخدام طريقة 

  .تفصلهما لأول مرة من هذا النبا

مـن عائلـة    ايضـاً  كما اشتملت هذه الأطروحة دراسة نبات أسبيدوسبرما إكسيلسيم المنحدر

يستخدم  وهو، وغرب الهند حيث يتواجد هذا النبات في أمريكا الجنوبية الإستوائية، إيبوسيناسيا

  .في الطب الشعبي

 في هذه الدراسـة ، تعتبر النباتات المنتمية إلى هذا النوع مصدر غني لإنتاج  قلويدات الاندول

 القلويدات الخام م فصل وتنقية مستخلصتي .تم فصل القلويدات من مستخلص الميثانول للنبات

للحصول  PTLCبإستخدام العمود الكروماتوجرافي على مدمص السليكا جل وإستخدام طريقة 

حيث تـم  ، )3a،b٣(هيدروكسي ميثيل كليفامين -١٦-ميثوكسي-١٠:مركبات هي على ثلاث

والذي تم  )٤( ميثوكسي جيسوسشيزول-١٠أما المركب الأخيرفهو . فصلهما كمركبين جديدين

  .فصله لأول مرة من هذا النبات

 :بإستخدام وقد تم إثبات التراكيب الكيميائية لهذه المركبات

1H, 13C-NMR, H-H COSY, HSQC and HMBC  
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ABSTRACT 
 

We report in this thesis the first phytochemical study of an 
Ambelania occidentalis, belonging to the family Apocynaceae. The plant 
is distributed mainly over tropical South America. The genus continues to 
provide novel indole alkaloids with novel molecular skeletons, as well as 
interesting bioactivities. The crude indole alkaloids metabolites were 
separated from methanol extract. This crude extract was subjected to 
column chromatography of silica gel, followed by preparative TLC for 
purification to provide two compounds. Vincamine (1) and 14-
epivincamine (2) isolated here for the first time from this plant.  

The genus Aspidosperma excelsum (Apocynaceae) incorporates a 
large number of species that are distributed mainly over tropical South 
America and the West Indies; it has been used in the indigenous system 
of medicine. Plants belonging to this genus are notable for producing a 
wide variety of indole alkaloids, which are called Aspidosperma 
alkaloids. The crude indole alkaloids metabolites were separated from 
methanol extract. This crude extract was subjected to column 
chromatography using silica gel, followed by preparative TLC for 
purification to provide three compounds. 10-methoxy-16-hydroxymethyl 
cleavamine isomers (3a, 3b) these isomers are isolated as new 
compounds, and also 10-methoxy geissoschizol (4) isolated here for the 
first time from this plant. 

The isolated of compounds were elucidated by spectroscopic 
measurements mainly 1H, 13C-NMR, H-H COSY, HSQC and HMBC. 

 
 
 
 
 
  
  
  
  



 


